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بعد از روی گردانی پیمانکاران و خودداری نهادهای دولتی از تأمین زمین، بانک ها هم به طرح نهضت ملی مسکن پشت کردند

دست رد به مسکن دولتی

تأکید رئیس قوه قضائیه بر نقش رسانه ها 
در پیشگیری از وقوع جرم و آگاهی بخشی قضائی به مردم

بانک ها وام مسکن حمایتی را پرداخت نکردند
بر اساس قانون جهش تولید مسکن، بانک ها باید ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان در ســال برای ساخت مسکن حمایتی اختصاص 
دهند. فارس می نویسد این قانون ۱۶ آبان سال گذشته در قالب 
نامه ای خطاب به مدیرعامل های بانک های کشــور ابلاغ شده و 
سهمیه هر بانک از این تسهیلات و جزئیات پرداخت وام ها برای 

بانک ها توضیح داده شده است.
بر مبنای جزئیات این نامه، ســقف فردی تسهیلات موضوع 
قانــون جهش تولید مســکن در تهــران ۴۵۰ میلیــون تومان، 
شــهرهای بالای یک میلیون نفر جمعیــت ۴۰۰ میلیون تومان، 
مراکز اســتان ۳۵۰ میلیون تومان، ســایر شــهرهای کشور ۳۰۰ 
میلیون تومان و در روستا ۲۵۰ میلیون تومان تعیین شده است.
با این حال، این رســانه می نویســد با وجود گذشــت ۹ ماه از 
تاریخ ابلاغ این نامه و بر اساس آمار رسیده از یک نهاد نظارتی، 
۲۲ بانک از ۲۷ بانک عامل هیچ تسهیلاتی را به ساخت مسکن 
در قالــب نهضت ملی پرداخــت نکرده اند و نظــام بانکی در 
مجموع تا این لحظه تنها ۱۳٫۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات به 
بخش ساخت مسکن داده که بخش عمده این تسهیلات نیز از 

سوی بانک عامل مسکن پرداخت شده است.
بنــا بر این گزارش، نظام بانکی در شــش ماه گذشــته فقط 
هفت هزار میلیارد تومان تســهیلات معادل ۱٫۹ درصد از تعهد 

قانونی خود را به نهضت ملی مسکن پرداخت کرده است.
ملی، ملت، تجارت و پارســیان بانک هایی هستند که فارس 
از آنها نام برده و نوشــته است این چهار بانک در مجموع ۹٫۷ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات ساخت مسکن پرداخت کرده اند، 
در حالی کــه متعهد به پرداخت ۱۱۹ هــزار و ۶۲۵ میلیارد تومان 
تســهیلات بوده اند و بانک مسکن هم ۱۳٫۵ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات ساخت مســکن پرداخته اســت، در حالی که مطابق 
قانــون مکلف به پرداخــت ۶۳ هزار میلیارد تومان تســهیلات 

ساخت مسکن است.
بانک ها: وام مسکن حمایتی صرفه ندارد

حــالا بســیاری از متقاضیان ایــن واحدهای مســکونی به 
فهرســت عریض و طویل بدهکاران دانه درشــت بانکی اشــاره 
می کننــد که به تازگی منتشــر شــده و می گویند چگونه اســت 
بانک ها برای پرداخت وام به برخی افراد و شرکت ها پول دارند، 

اما نوبت به وام های کوچک مردم که می رسد پول ندارند؟
امــا بانک ها بارها گفته اند خیریه نیســتند و بنگاه اقتصادی 

هســتند. آنها به بدهی ســنگین خــود به بانک مرکزی اشــاره 
می کننــد و می گویند پولی برای پرداخت وام مســکن حمایتی 
نمانــده اســت. آنها توضیــح می دهنــد که بر اســاس قانون 
جهش تولید مســکن، اگر بانک ها تســهیلات ســاخت مسکن 
حمایتــی را نپردازند، بایــد ۲۰ درصد آن تســهیلات تکلیفی را

 به عنوان مالیات بدهند.
بر اســاس این توضیحات، بانک ها برای تأمین مالی مســکن 
حمایتی ناچار هســتند از بانک مرکزی استقراض کنند و جریمه 
۳۶ درصــدی دیرکرد بدهی به بانک مرکزی را بپردازند؛ بنابراین 
آنها ترجیــح می دهند به جای آنکه برای تســهیلات مســکن 
حمایتی از بانک مرکزی اســتقراض کنند و جریمه ۳۶ درصدی 
بدهند، بــه همان جریمه مالیاتی ۲۰ درصــدی تن بدهند و وام 

نهضت ملی مسکن را نپردازند.
بیت االله ســتاریان، تحلیلگر اقتصاد مســکن نیز به «شرق» 
می گوید: دولت دست بانک ها را برای ده ها فعالیت بانکی بسته 
و با تورم بالا و ناکارآمــدی مدیریت اقتصادی آنها را مجبور به 
بنگاه داری کرده است. بنابراین طبیعی است که بانک ها ترجیح 
بدهند به جای پرداخت وام هایی که سودشــان بســیار کمتر از 
نرخ تورم است، ســفته بازی کنند و در بازارهای واسطه ای و به 

بنگاه داری مشغول شوند.
رویگردانی پیمانکاران از پروژه نهضت ملی مسکن

رویگردانی بانک ها از پرداخت تسهیلات جهش مسکن، تنها 
مشکل پروژه مســکن دولتی کابینه ســیزدهم نیست و چندی 

پیش خبر رســید کــه دولت برای قیمت گــذاری این واحدهای 
مسکونی نیز دچار مشکل شده است.

محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس، 
در این زمینه گفته بود: دولت فقط پول ســاخت پنج، شش متر 
مســکن را از مردم جمع کرده و دربــاره قیمت گذاری با چالش 

اساسی روبه رو شده است.
او به ایلنــا گفت: متأســفانه روند ســاخت و تحویل پروژه 
نهضت ملی مســکن مبهم اســت و آینده روشــنی ندارد و اگر 
ایــن روند ادامه پیدا کند، دچار مشــکل می شــویم. ایرج رهبر، 
نایب رئیس انجمن صنفی انبوه ســازان تهــران نیز پیش از این 
به «شــرق» توضیح داده بود که قیمت های پیشــنهادی دولت 
بــه پیمانکاران و تعاونی ها، عملا به معنای زیان دهی ســازنده 
است و آنها برای ساخت مسکن حمایتی پا جلو نگذاشته اند.  از 
آن سو، دولت سال گذشــته پیشنهاد کرد چینی ها در ازای تهاتر 
نفت، وارد پروژه های ســاخت مســکن شــوند که دبیر انجمن 
کانون سراســری انبوه ســازان در واکنش به این مسئله به ایسنا 
گفت: چینی ها دســت رد به ســینه رستم قاســمی، وزیر راه و 

شهرسازی ایران زده اند.
دولــت در ابتدای تحویل گرفتن ســاختمان پاســتور، قیمت 
ســاخت هر مترمربع مســکن حمایتی را دو میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان اعلام کرد ، اما در زمســتان سال گذشته توضیح داد بهای 
ســاخت هر متر مربع واحدهای مســکونی نهضت ملی مسکن 
چهارمیلیون و ۷۰۰ هزار تومان است. این در حالی بود که همان 

زمان پیمانکاران اعلام کردند قیمت ســاخت مســکن حمایتی 
متری هفت میلیون و ۱۰۰ هزار تومان تمام می شود و در توضیح 
این ماجرا، فرشــید پورحاجت، دبیر کانون انبوه سازان، به ایسنا 
گفته بود قیمت مصالح ساختمانی جهشی خیره کننده داشته و 
محال است قیمت ساخت هر مترمربع مسکن حمایتی کمتر از 

متری هفت  میلیون تومان تمام شود.
دولتی ها زمین رایگان نمی دهند

چالــش دیگری که دولــت بارها دربــاره آن صحبت کرده ، 
مســئله تأمین زمین ساخت مســکن حمایتی است. وزارت راه 
و شهرســازی بارهــا اعلام کرده اســت شــرکت ها و نهادهای 
دولتی زیر بار واگذاری رایگان زمین هایشــان برای طرح نهضت 
ملی مســکن نمی روند. حالا در حالی که دولت برای ســاخت 
چهار  میلیون مســکن وعده داده است، بر اساس آخرین اعلام 
وزارت راه و شهرسازی، تاکنون زمین ساخت حدود دومیلیون و 
۸۰۰ هزار واحد مســکونی تأمین شــده اســت. ایــن بماند که 
اقســاط ســنگین وام بانکی و مبلغ گــزاف پیش پرداخت های 
مســکن حمایتی نیز بارها مورد انتقاد مســتأجران و طبقه فقیر 

بوده است.
با این حال، کارشناسان مســکن می گویند راه حل این مشکل، 
ســاخت مســکن اجتماعی با بودجه دولت و اجــاره ارزان آن 
به فقراســت؛ سیاســتی که در سایر کشــورهای جهان اعمال 
می شــود تا فقــرا را از ســکونت در بیغوله ها و آلونک نشــینی

رهایی دهد.

رئیســی،  ابراهیم  وعــده  شــرق: 
ســیزدهم،  دولت  رئیس جمهوری 
برای ســاخت چهار میلیون مسکن 
زمین  روی  کار  ابتــدای  همــان  از 
ماند. حالا نه زمین رایگان ســاخت 
چهار میلیون مســکن دولتی تأمین 
شده اســت، نه پیمانکاران پای کار 
آمده انــد و نه بانک ها تســهیلات 

داده اند.

سه شنبه
۲۵ مرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۵۰

میزان: طبق گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، جمعی از مدیران مسئول و خبرنگاران رسانه ها، 
با رئیس قوه قضائیه دیدار داشتند و به بیان نقطه نظرات خود پرداختند.

حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای در دیدار با اصحاب رســانه و مدیران عامل و 
تعدادی از خبرنگاران رســانه های کشور، ضمن تســلیت ایام حزن انگیز ماه محرم و شهادت 
حضرت اباعبداالله الحسین(ع) و گرامیداشت مجدد روز خبرنگار، اظهار کرد: مصیبت واقعه 
کربلا در آســمان و زمین بی بدیل است  اما این مصیبت عظما و واقعه باعظمت اگر به واسطه 
مجاهدت های پیام رســانان و واقعه نگاران صدیق و متدین نبود، آن گونه که امروز زنده است، 

زنده نمی ماند و بعد از عاشورا، دشمن تلاش به تحریف و پوشاندن حقیقت واقعه می کرد.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه با اشــاره به مســری بودن فســاد، بیان کرد: معتقدم ما در 
قوه قضائیه و شــما اصحاب رســانه در رســانه های خود ضمن آنکه باید به فساد دیگران و 
دستگاه های دیگر توجه داشته باشیم، نباید از خودمان غافل شویم و ضروری است روزنه های 

فساد در مجموعه خودمان را نیز مسدود کنیم.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: باید از این فرصت هم اندیشی ها و نشست و برخاست ها 
برای نصیحت همدیگر بهره بگیریم؛ من خودم شــخصا نقد و نصیحت را بیشــتر از تعریف و 
تمجید پذیرا هســتم؛ یکی از افراد به من گفت که شــما در قــوه قضائیه ۵۰ درصد برنامه ها 
را پیش برده اید که من خطاب به او گفتم به هیچ وجه این گونه نیســت و شــاید یک مقدار در 
راســتای رفع مســائل تلاش کرده ایم . رئیس عدلیه در ادامه ضمن اشــاره به پیشــبرد طرح 
«اعتذار» در مجموعه های قضائی برخی استان های کشور، بر تأثیر و برکت به صلح و سازش 
کشــاندن دعاوی و ارجحیت این مقوله بر وارد شدن پرونده ها در فرایندهای قضائی تأکید کرد 
و گفت: شــما اصحاب رســانه می توانید با «مرکز رســانه قوه قضائیه» و «مرکز توسعه حل 
اختلاف دســتگاه قضائی» نشست های هم اندیشــی برگزار کنید و با ارائه ایده ها و طرح های 
خود در راســتای تشــکیل شــوراهای حل اختلاف ویژه رســانه ها در بخش های مختلف و 
تخصصی رسانه ای اعم از رسانه های مکتوب، فضای مجازی و...، به ما یاری رسانید و من نیز 

از این موضوع استقبال و شما را در این قضیه حمایت می کنم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه با تبیین و تشریح کارکردهای متعدد 
و متنوع رســانه ها و نقشــی که آنها می توانند در پیشگیری از وقوع جرم و آگاهی بخشی 
حقوقی و قضائی به مردم داشته باشند، اظهار داشت: رسانه ها می توانند در مقوله های 
مختلفی به ما در دستگاه قضائی کمک و مساعدت کنند؛ یک وجه این کمک و مساعدت 
ارائــه راهکار و همفکری در قبال موضوعاتی اســت که با زندگــی روزمره مردم مرتبط 
است؛ برای نمونه، قطعا برای حفظ امنیت روانی مردم باید با سارقین و مجرمین برخورد 
قاطعانه و عبرت آموز انجام داد؛ اما از ســویی دیگــر باید توجه کنیم جوانی که محکوم 
می شــود و به زندان می رود، زندگــی اجتماعی آینده اش به طور کامــل تحت تأثیر قرار 
می گیرد؛ در اینجاســت که اصحاب رسانه می توانند ورود کنند و به ما برای تفکیک میان 
مجــازات محکومین و مجرمین در راســتای حفظ امنیت روانی جامعــه و جلوگیری از 
ایجاد تبعات ســوء در زندگی اجتماعی آینده محکومیــن، راهکار ارائه دهند.  رئیس قوه 
قضائیه در ادامه با اشــاره به ضرورت حمایت همه جانبه از آن دســته فعالان اقتصادی 
که فعالیت ســالم و مولّد دارند، گفت: من با توجه به شــناختی که در این موضوع دارم 

تصریح می کنم که بخشــی از شــعارها ناظر بر اینکه اجازه فعالیت به فعالان اقتصادی 
داده نمی شــود، صرفا فضاسازی است تا برخورد قانونی با مفسدین صورت نگیرد؛ البته 
برخــی از این ســخنان و گزاره ها مقرون به واقعیت و صحت اســت؛ اینجا نیز ضرورت 
تفکیک موضوع وجود دارد، تا هم از فعالان اقتصادی ســالم و مولّد حمایت شود و هم 
با مفســدین و متخلفین که تسهیلات کلان بانکی را در امور غیرمولّد و سوداگرانه صرف 
می کننــد، برخورد قانونــی و قضائی صورت گیرد؛ در اینجا نیز نقش تبیین و روشــنگری 

رسانه ها حائز اهمیت است.
رئیس دســتگاه قضا در پایان با اشاره به طولانی بودن فرایند دادرسی ها که موجبات 
نارضایتــی مردم را فراهــم می آورد، گفت: بــا توجه به حجم بــالای ورودی پرونده ها 
بــه مراجع قضائی، به هر میزان هم که تجهیز نیروی انســانی و تشــکیلاتی از ناحیه ما 
صورت گیرد، باز هم کفاف این حجم بالا از ورودی ها را نمی دهد، لذا باید با راهکارهایی 
پیشگیرانه در امور حقوقی، مدنی و کیفری از ورودی پرونده ها به مراکز قضائی بکاهیم؛ 

در این مقوله نیز نقش و تأثیر رسانه ها، قابل توجه و مغتنم است.
در این جلسه که با حضور مدیران مسئول، سردبیران و خبرنگاران رسانه های مختلف 

برگزار شد، حاضرین به بیان نظرات خود پرداختند.
پیش از ســخنان حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، ۲۴ نفر از مدیران و اصحاب 

رسانه به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات خود در باب مسائل مختلف پرداختند.
شــریعتمداری مدیرمســئول روزنامه کیهــان در ســخنانی ضمن قدردانــی از تحولات 
صورت گرفته در دســتگاه قضا طی یک سال گذشــته، اظهار کرد: در حال حاضر اگرچه هنوز 

هم مفسدان اقتصادی در کشور وجود دارند، اما این مفسدان «احساس امنیت» ندارند.
وی همچنین اظهار کرد: گمان نمی کنم که هیچ کدام از اعضای حاضر در این نشست 
به اندازه من به دادگاه احضار شده باشند و در حال حاضر نیز بین ۳۰ تا ۴۰ مورد شکایت 

از من مطرح است.
صالحــی مدیرمســئول روزنامه اطلاعــات نیز در این جلســه اظهار کــرد: برگزاری 
نشســت های مشترک رئیس دستگاه قضا با اصحاب رســانه، فرصتی مغتنم برای طرح 

برخی مطالب ملی و مهم از سوی اصحاب رسانه است.
وی ضمن تأکید بر لزوم ارتقای ســواد حقوقی و قضائی در کشــور، توسعه بیش از پیش 

تعامل دستگاه قضا با رسانه ها برای انجام این مهم را ضروری ارزیابی کرد.
محمدیان رئیس ســازمان بســیج رســانه نیز در این نشســت با اشــاره به مشکلات 
پیــش روی خبرنگاران بــرای تهیه اخبار و گزارش، اظهار کرد: متأســفانه بعضا شــاهد 
هســتیم که عدم ســواد رسانه ای برخی قضات و مســئولان اجرائی، سبب ایجاد پرونده 
برای برخی خبرنگاران شده است. حضرتی مدیرمسئول روزنامه اعتماد نیز در این جلسه 
طی سخنانی گفت: مواضع رئیس دستگاه قضا طی یک سال گذشته را به صورت دقیق 
رصد و پیگیری کرده ام؛ برداشــت من این است که جهش کنونی صورت گرفته در عدلیه 
و ارائه ایده های جدید و انجام اقدامات جذاب دســتگاه قضائی در دوره تحول و تعالی 
که موجب امیدواری مردم شــده اســت، به دلیل بهره گیری حجت الاسلام والمســلمین 

محسنی اژه ای از تجربه های فراوان خود در بدنه و حوزه مدیریتی قوه قضائیه است.

وی در ادامه، اظهارات پیشین رئیس قوه قضائیه درخصوص «ضرورت ضابطه مندی 
ضابطین» را یک انقلاب قضائی دانســت و خواستار کوتاه نیامدن و عمل به آنها شد و در 
بخــش دیگری از صحبت های خود نیز گفت: زحمات دســتگاه قضائی زمانی به نتیجه 
می رسد که عدلیه، کمک های لازم را از افکار عمومی و رسانه ها دریافت کند و آنها را در 

پیشبرد امور خود به کار بندد.
مظفری مدیرمســئول روزنامه آفتاب یزد نیز در سخنانی ضمن قدردانی از انجام سفرهای 
بدون تشریفات حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، بر ضرورت تشکیل ستاد عملیاتی 
ویژه اجرای ســند تحول قضائی در قوه قضائیه تأکید کرد و گفت: امیدواریم تغییر و تحولاتی 

که هم اکنون در دستگاه قضا در حال انجام است تبدیل به یک رویه ثابت شود.
کواکبیان مدیرمســئول روزنامه مردم سالاری نیز در این جلســه با اشاره به وضعیت 
متفاوت امروز قوه قضائیه نســبت به آنچه در گذشــته وجود داشته است، گفت: تحول 
ایجادشــده در دســتگاه قضا حاصل درایت و مدیریت قوی حجت  الاسلام والمســلمین 
محسنی اژه ای است؛ ضمن آنکه روحیه مردمی و انجام سفرهای بدون تشریفات رئیس 

قوه قضائیه نیز مورد استقبال مردم کشور قرار گرفته است.
وی در ادامــه به بیــان دیدگاه ها و نقطه نظرات خود در رابطه بــا وضعیت ندامتگاه ها و 

همچنین نحوه مواجهه دستگاه قضائی با برخی آسیب های اجتماعی پرداخت.
کواکبیان با بیان اینکه در دوره مســئولیت حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای بر 
دســتگاه قضا روزنامه ای از سوی قوه قضائیه بسته نشده است، گفت: با این وجود، همچنان 
شاهد هستیم که برخی از مدیران میانی اقدام به مانع تراشی برای رسانه ها می کنند؛ تقاضای 
ما این است که مرّ قانون درخصوص رسانه ها رعایت شود تا خبرنگاران بدون هیچ گونه ترس 

و واهمه ای به مطالبه گری هایشان بپردازند.
بختیاری مدیرمسئول روزنامه دنیای اقتصاد نیز در این جلسه به بیان مطالبی درخصوص 

نقش و جایگاه مهم قوه قضائیه در راستای تأمین امنیت سرمایه گذاری در کشور پرداخت.
حیدری مدیرمسئول ســایت خبری رویداد۲۴ نیز طی سخنانی ضمن قدردانی از اقدامات 
صورت گرفته در دوره ریاســت حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای بر دستگاه قضا، به 
بیان نکات و مطالبی پیرامون لزوم استقلال قوه قضائیه پرداخت و در ادامه، حمایت دستگاه 

قضائی از سوت زنان و افشاگران فساد را نیازمند اصلاح قوانین دانست.
بیگی ســردبیر روزنامه جهان  صنعت نیز به بیان مطالبی در رابطه با پرونده ســازی علیه 
کارآفرینان بزرگ کشــور پرداخت و در ادامه خواستار اقدامات جدی دستگاه قضا در راستای 

تأمین امنیت سرمایه گذاری در کشور شد.
خیام دار ســردبیر ســرویس قضائی خبرگزاری صداوسیما نیز در این جلســه با اشاره به 
رویکرد عمل گرایانه قوه قضائیه در دوره تحول و تعالی، خواســتار آن شد که نتایج دستورات 
رئیس قوه قضائیه به ســازمان بازرسی کل کشور پیرامون معرفی دستگاه هایی که در اجرای 

قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت کوتاهی داشته اند، اعلام شود.
نادعلی زاده مدیرمسئول پایگاه خبری جماران نیز طی سخنانی اظهار کرد: تقاضا دارم که 
رئیس قوه قضائیه به دور از مسائل کلیشه ای پیشگام شوند و به صورت سالانه، گزارشی را از 
میزان عمل به فرامین حضرت امام خمینی (ره) نظیر فرمان هشت ماده ای ایشان، ارائه دهند.

گزارش

گزارش های موجود حتی از سوی اصولگرایان
 به عنوان مخالفان سنتی برجام، توافق را خیلی نزدیک 

نشان می دهد
تمام بدون نقطه

شرق: آنچــه از دل گمانه زنی های سیاسی و رسانه ای، به خصوص 
طیــف نزدیک بــه دولت، در ۲۴ ســاعت اخیر بر می آیــد، به نظر 
می رســد دیگر باید حدس و گمــان درباره احیای برجــام را کنار 
گذاشــت و حصول توافق را تقریبا قطعی دانست. شاید مهم ترین 
اتفاق به برگزاری جلسه فوق العاده بعد از ظهر روز گذشته شورای 
عالــی امنیت ملی به ریاســت ســید ابراهیم رئیســی باز گردد که 
ظاهرا دســتور کارش ارائه گزارش مبسوطی از سوی علی باقری، 
مذاکره کننده ارشد، درباره گفت وگوهای وین و در نهایت جمع بندی 
نظرات کارشناسی بود. اما آن گونه که مطرح است، به نظر می رسد 

این شورا عملا پاسخ مثبت خود را به احیای برجام داده است.
در ادامــه، موضع گیــری برخی مقامات دولت ســیزدهم نیز 
شــائبه احیای برجام را تقویت کرد. کما اینکه محمد جمشیدی، 
معاون سیاســی ریاســت جمهوری، روز گذشــته در یادداشــتی 
توییتری نوشــت: «آمریکا از هدف اســتراتژیک خود در خروج از 
توافق ۲۰۱۵ و اعمال سیاســت فشار حداکثری عقب نشینی کرد. 
آمریــکا به دنبــال ۱- برجام ابــدی و ۲- مذاکــرات منطقه ای و 
موشــکی بود که نهایتا از جاه طلبی های خود عقب  رانده شد».  
در ادامــه حســین امیرعبداللهیان نیز ظهر دیروز در نشســت با 
خبرنگاران به مناســبت روز خبرنگار، در بخشــی از صحبت های 
خود در ارتباط با مذاکرات هســته ای به صراحت اظهار کرد: «اگر 
بخواهم بگویم در مذاکرات وین در چه مرحله ای هســتیم، باید 
بگویم اکنون در نقطه ای هســتیم که شــاید بتوان آن را شــروع 
پایان توافق بنامیم».  وزیر امور خارجه دولت ســیزدهم در ادامه 
صحبت های خود به نکته مهم تری اشــاره کــرد که گویا خبر از 
جواب مثبت ایران بعد از ۱۶ ماه چانه زنی دارد؛ امیر عبداللهیان 
گفت: «حداکثر تا ۱۲ امشــب آخرین جمع بندی خود را به صورت 
مکتوب در مورد مســائل باقی مانده بــه هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا ارائــه می دهیم و اگر واکنش آمریکا همــراه با واقع بینی و 
انعطاف باشــد، توافق رخ می دهد و اگر انعطافی نشــان ندهند، 
باید بیشــتر گفت وگو کنیم». مکمل این خبرها واکنش اولیانوف 
بود. نماینده روسیه در مذاکرات وین با استقبال از اظهارات دیروز 
وزیر امور خارجه ایران درباره پاســخ به طرح پیشنهادی اتحادیه 
اروپا در زمینه احیای توافق هسته ای، تأکید کرد: «روسیه هیچ گاه 
مانعی ســر راه احیای توافق نبوده و نخواهد بود».  این دیپلمات 
روس همچنین توییتی مهم در واکنش به اظهارات دیروز حسین 
امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجه ایران، درباره پاســخ تهران به 
پیشنهادهای اتحادیه اروپا نوشت. اولیانوف گفت: «سیگنال های 
دلگرم کننده ای از ایران دریافت می شــود». به نظر می رسد آنچه 
ســیگنال دلگرم کننده جمهوری اسلامی خوانده می شود، برجام 

را احیا  خواهد کرد.

البته رسانه های رادیکال و مخالف برجام پیشاپیش به استقبال 
احیای توافق هســته ای رفته بودند. کیهان در تیتر یک دیروز خود 
با عنوان «تله تازه آمریکا در بازی با لغو تحریم ها» نوشــت: «تیم 
مذاکره کننده کشــورمان کــه تاکنون بر اصــول اصلی جمهوری 
اســلامی ایران (لغو تحریم ها، ارائه تضمین و راستی آزمایی طرف 
مقابل) هم در مذاکرات وین و هم در دوحه پافشــاری کرده و هر 
بار دشــمنان نظام را ناامید کرده اند، بایســتی ضمن در نظر گرفتن 
جمیع اقدامات و رفتارهای غیرسازنده غربی ها به ویژه آمریکایی ها، 
دستاورد ارزشــمند خود (مقاومت در برابر نظام سلطه) را حفظ 
کــرده و باز هم پای اســتفیای حقوق ملت ایــران و بهره مندی از 
منافع اقتصادی برجام بایستند و برای برخی مدعیان اصلاحات که 
به دنبال بســتن با کدخدا بودند و به قول خودشان زبان دنیا را بلد 
بودند! تفاوت های روشــنی از توافق قــوی جدید و توافق ضعیف 

قبلی را به تصویر بکشند».
ایــن خرق عــادت اصولگریــان در حمایت از برجام شــاید در 
ابتــدا کمی گنگ به نظر می آمد؛ کما اینکه عباس عبدی در توییتی 
نوشــت: «آخرالزمان سیاست. سلام نواصولگرایان به برجام. برای 
متوجه شــدن مدیر مســئول کیهان، پــس از آن مصاحبه تند علیه 
برجام، فقط چند روز کافی بود تا او نیز به برجام ســلام دهد». اما 
غافل از اینکه این جریان، با دسترسی اطلاعاتی، پیشاپیش از پاسخ 
مثبت دولت رئیسی برای احیای برجام آگاه بودند و سعی کردند با 
این دست عبارات و تیترزنی ها، ضمن توجیه خود، فضای سیاسی 
و رسانه ای همسو را برای حصول قریب الوقوع توافق  آماده کنند.
با این حــال چــه عبــارت «توافــق قوی جدیــد» را اســم رمز 
اصولگرایــان برای توجیه احیای برجام علی رغم ۹ ســال حمله، 
توهین و تخریب بدانیم چه نه، به نظر می رسد آنچه در این شرایط 
اقتصادی و معیشــتی ایران نیاز است، نه لفاظی و ساختن عبارات 
برای توجیه احیای برجام از ســوی دولت ســیزدهم و حامیانش، 
بلکه تســریع در روند لغو تحریم هاســت. هر چند بازار سکه، طلا 
و ارز نیز پیش تر از روزنامه کیهان و دیگر اصولگرایان به اســتقبال 
احیای برجــام رفته بود و کاهش قیمت ها و ســیر نزولی نرخ ها، 

مبین این واقعیت است.


